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محاسبات اسرائیل برهم خورد
از بلوف آمریکایی تا چندصدایی اعراب 

علیه تل آویو
در حالی که اسرائیل برای پاسخ ایران آماده می شود، 
جت های  به  »سوخت رسانی  همچون  هایی  مقوله 
هوایی« و  دفاع  باتری های  دادن  »قرار  جنگنده«، 
»هماهنگی با واشنگتن در باب استقرار تجهیزات نظامی 
کنش ائتلاف  ایالات متحده« در کنار گزاره هایی چون »وا
عربی به رهبری آمریکا جهت رهگیری پرتابه های ایران« به 
چالش این بازیگر تبدیل شده است. به ادعای این نشریه، 
اتحادی مخفیانه که زمانی شامل اردن، عربستان سعودی و 
امارات متحده عربی بود، شب 13 آوریل بیش از 300 موشک 
و پهپاد پرتابی ایران به سوی اسرائیل را رهگیری کرد. پس 
از دهه ها این اولین رویارویی مستقیم ایران و اسرائیل 

قلمداد می شد.
   اسرائیل در انزوا

به ادعای واشنگتن پست، در آن بازه زمانی فرمانده 
ارتش اسرائیل این همکاری)ادعایی( و به نوعی هموار 
کردن راه برای »فرصت های جدید جهت همکاری در 
خاورمیانه« ستود. جان کربی، مشاور امنیت ملی کاخ سفید 
نیز مدعی شد که این پیام قوی درباره جایگاه اسرائیل در 
منطقه است. چهار ماه بعد، پس از ترور اسماعیل هنیه و 
، تل آویو در انزوایی  کید تهران مبنی بر پاسخ به این بازیگر تا
جدی قرار گرفته است که به گفته تحلیلگران نظامی این 
گزاره می تواند اسرائیل را آسیب پذیرتر کند. همچنین این 
نگرانی وجود دارد که حتی با حمایت آمریکا، سامانه های 
کامل با حمله ای  دفاع هوایی اسرائیل نتوانند به طور 
غ از  گسترده و هماهنگ مقابله کنند. بنیامین نتانیاهو فار
فشارهای واشنگتن و درخواست فرماندهان نظامی خود، از 
موافقت با آتش بس و توافقنامه آزادی  اسرا در غزه خودداری 
کرده است. این در حالی است که ترور اسماعیل هنیه - 
کره کننده اصلی حماس - خشم مقامات آمریکایی و  مذا
رهبران عرب را برانگیخت. این گروه از بازیگران که معتقد 
که  کرات در مرحله حساسی است. در حالی  بودند مذا
اسرائیل نقش خود را در این ترور نه تایید و نه رد کرده، 
اما بلافاصله بعد از آن، مقام های آمریکایی صراحتا اعلام 
کردند که تل آویو در این ماجراجویی نقش داشته است. 
حتی در ماه آوریل، کشورهای عربی نقش خود در رهگیری 
پرتابه های ایران را کم اهمیت جلوه دادند، بازیگرانی که 
در برابر کشتار غزه  به شکلی ضمنی در کنار اسرائیل قرار 
داشتند حال به ادعای ناظران به واسطه هراس از رویکرد 
انتقامی تهران تلاش داشتند خود را در حاشیه قرار دهند. 
امروز این نگرانی ها عریان تر شده و کشورهای عربی سعی 
کرده اند علناً از هرگونه دخالت در دور بعدی خشونت 
فاصله بگیرند. اردن و عربستان سعودی اعلام کرده اند که 
نمی خواهند حریم هوایی شان به میدان نبرد تبدیل شود. 
مصر نیز اعلام کرده در ائتلافی با هدف خنثی کردن حملات 
ایران مشارکت نخواهد داشت.یکی از سیاستمداران ارشد 
اسرائیلی که برای تعریف ائتلاف منطقه ای خیز برداشته، 
به شرط ناشناس بودن به واشنگتن پست گفت، موضع 
کشورهای عربی بسیار نگران کننده است. به ادعای او، در 
شرایطی که بازیگران عرب به دنبال مهار پیشرفت برنامه 
موشکی ایران هستند، اما رابطه ای شان با اسرائیل شکننده 
است و تنها یک با در مقیاس وسیع) حمله اوریل( به آزمون 
گذاشته شده است.او اذعان کرد که در مواجهه با دورنمای 
جنگ همه جانبه، »اسرائیل کاملاً به تنهایی عمل می کند«.

   تکیه بر باد
جان کربی روز چهارشنبه به خبرنگاران گفت: »ما به 
شدت درگیر رویکرد دیپلماسی هستیم تا از تشدید تنش 
گر اسرائیل مورد حمله قرار  جلوگیری کنیم. با این همه ا
بگیرد، ایالات متحده به خوبی می تواند از این بازیگر دفاع 
کنش به حمله این  کند«. پاسخ تهران به اسرائیل و در وا
کنسولگری ایران در دمشق به خوبی طراحی  بازیگر به 
شده بود. حالا گروهی مدعی اند که پاسخ اخیر ایران می 
، چند روز  گهانی و در مقیاس بزرگ تر و طولانی تر تواند نا
طول بکشد.به ادعای این نشریه پاسخ تهران می تواند رگبار 
هماهنگ از جهت های مختلف باشد، به بیانی دیگر تهران 
هماهنگ با اعضای محور مقاومت مستقر در عراق، یمن، 

سوریه و لبنان تل آویو را هدف قرار دهد. 
طی ده ماه گذشته، حزب ا... لبنان از پهپادهای انفجاری 
پرسرعت برای حمله به سایت های نظامی اسرائیل استفاده 
کرده اند. کارشناسان تسلیحاتی می گویند که چنین پهپادی 
در صورت پرتاب می تواند خطر بزرگی را به همراه داشته 
باشد.حسن نصرا...، دبیر کل حزب ا... در سخنرانی روز 
چهارشنبه گفت: »پاسخ ما در راه است و قوی، این پاسخ 
تأثیرگذار خواهد بود و مؤثر «.حزب ا... همچنین می تواند 
از مهمات دوربردی که اختیار دارد استفاده کند، تجهیزاتی 
که هرگز به صورت عمومی نمایش داده نشده است. رهگیری 
چنین رگباری احتمالاً برای اسرائیل هزینه بالایی دارد، گنبد 
آهنین برای هر رهگیری حدود 30 هزار دلار هزینه تحمیل 
می کند.علاوه بر این، ارو 3 که برای سرنگونی موشک های 
 3 بالستیک طراحی شده نیز برای هر رهگیری حدود 

میلیون دلار هزینه دارد. 
به گفته یوئل گوزانسکی، یکی از مقامات سابق شورای 
کنون در قامت پژوهشگر ارشد  امنیت ملی اسرائیل که ا
موسسه مطالعات امنیت ملی در تل آویو فعالیت دارد، 
براساس ارزیابی های اسرائیل حزب ا... حمله را آغاز خواهد 
کرد و احتمالاً تل آویو را هدف قرار خواهد داد و در این مسیر 
از موشک های هدایت شونده استفاده می کند.به ادعای 
او، بدترین سناریو ممکن است حمله چند جبهه ای از سوی 
اعضای مقاومت نزدیک به ایران باشد؛ حمله ای که برای 
به چالش کشیدن محدودیت های سیستم های اسرائیل 
طراحی شده و می تواند آن را نابود کند. پس اسرائیل برای 
دفاع به ائتلاف منطقه متکی است. گوزانسکی مدعی شد 
که اسرائیل به حزب ا... و ایران اطلاع داده که ضربه زدن 
کز جمعیتی غیرنظامی خط قرمز خواهد بود و پاسخ  به مرا
قاطعانه ای را در پی خواهد داشت. یوآو گالانت، وزیر دفاع، 
در پیامی به زبان عربی که روز پنجشنبه ایکس منتشر شد، 
گر حزب ا... به حملات خود ادامه دهد،  هشدار داد: »ا

اسرائیل با تمام توان با آن مبارزه خواهد کرد.« 

پزشکیان نقطه امید ملت

بولتون: 

ترامپ دست راست و چپش را 
تشخیص نمی دهد

نگــــره

تعامل  شعار های  با  پزشکیان  دولت 
سازنده با دنیا به قدرت رسید. برخلاف دیگر 
که نگاه به شرق داشتند در  سیاستمداران 
نگاه  پزشکیان  دکتر   1۴03 سال  انتخابات 
دیگری به بحث دیپلماسی داشت. او خواهان 
روابط سازنده با دنیا و رفع تحریم هاست. 
انتخاباتی  مناظره های  در  پزشکیان  دکتر 
کاسبان تحریم را به باد انتقاد گرفته است. دکتر 
گفته  خود  صحبت های  در  بارها  پزشکیان 
است که از کارشناسان کارآمد استفاده خواهد 
کرد . او رفع تحریم ها و روابط با دنیا را تنها راه 
پیشرفت ایران می داند و برخلاف رقیب خود 
دکتر جلیلی خواهان ارتباط با غرب است. او 
می گوید من خواهان روابط با دنیا هستم و 
شکست  کنند  کره  مذا می خواستند  کسانی 
خوردند و پرونده ایران را به شورای امنیت 
بردند. او می گوید با رفع تحریم ها و تعامل سازنده 
با دنیا می توان جذب سرمایه را ممکن کرد و 
صنعت گردشگری را توسعه داد. دکتر پزشکیان 
برای  است.  بقیه  با  متفاوت  سیاستمداری 
تا شورای نگهبان  کرد  کمک  همین رهبری 
ایشان را تایید کند. یکی از خبرگزاری های روسیه 
گفت که آیت ا... خامنه ای ایران را از یک پیچ 
تاریخی عبور داد .. اما با این حال برخی نیز از 
اصلاح طلبان دلسرد شده اند و در انتخابات 
شرکت نکردند. با این حال دکتر پزشکیان سعی 
کرده دولت اش از بقیه اصلاح طلبان متفاوت 
باشد. او با مطرح کردن وحدت ملی خواهان به 
کارگیری کارشناسان و نخبگان ایران است. دوم 
به کارگیری افرادی مثل دکتر ظریف در شورای 
راهبردی است. دکتر پزشکیان سعی کرده با 
تمایز بخش سیاست گذاری و اجرایی کارآمدی 
دولت اش را افزایش دهد. بخش اجرایی کابینه 
اوست. بخش سیاست گذاری همان شورای 
راهبردی می شود که تصمیمات اصلی آن جا 
گرفته می شود و وزرا اجرا می کنند. دکتر پزشکیان 
می گوید ما در سیاست خارجی اولویت مان 
باید بر رفع تحریم ها، جذب سرمایه، توسعه 
گردشگری، تعامل باغرب و حفظ سیاست نگاه 
به شرق و روابط با همسایگان و همچنین تصویب
fatf باشد. دکتر پزشکیان علاوه بر همه اینها 
خواستار توقف موج مهاجرت نخبگان به خارج از 
کشور است. او می گوید ما در بریکس و شانگهای 
عضو هستیم اما نمی توانیم در حد کشورهای 
عضو این نهادها مبادلات تجاری داشته باشیم. 
اینها نقاط قوت دیپلماسی دکتر پزشکیان است. 
اما چالش جدی که روبه روی دکتر پزشکیان 
و دولت او خواهد بود ریاست جمهوری ترامپ 
است، ترامپ با تروری که جدیدا علیه او صورت 
گرفت توانسته محبوبیت زیادی کسب کند و 
احتمال رئیس جمهوری او به ۹0 درصد رسیده 
گر ترامپ بیاید باید دیپلماسی سختی  است. ا
پیاده کرد که همراهی نیروهای مسلح ایران را نیز 
باید در بر داشته باشد . ما نباید بین دیپلماسی 
و میدان تمایز قائل بشویم این یک نگاه اشتباه 
است. در رام کردن ترامپ نیروی نظامی ایران و 

نقش آن در منطقه می تواند مفید باشد. 

در  آمریکا  ملی  امنیت  سابق  مشاور 
مصاحبه ای تصریح کرد: ترامپ دست راست 
گزارش   نمی دهد.به  تشخیص  را  چپش  و 
، وبگاه کنگره آمریکا )هیل( اعلام کرد که  مهر
ملی  امنیت  سابق  مشاور  بولتون«  »جان 
گفت وگو با سی ان ان تصریح  کشور در  این 
کرد که دونالد ترامپ ۴۵ مین رئیس جمهور 
را  غلط  و  درست  بین  میان  تفاوت  آمریکا 
تشخیص نمی دهد.مشاور سابق امنیت ملی 
آمریکا در این خصوص گفت: ببین، ترامپ 
را  نمی تواند تفاوت دست راست و چپش 
که  تشخیص نمی دهد. مساله این نیست 
او زیاد دروغ می گوید، زیرا برای دروغ گفتن 
گاهانه انجام دهد؛ او صرفاً  باید این کار را آ
نمی تواند فرق بین دست راست و چپش را 
کنش  تشخیص دهد.اظهارات بولتون در وا
ترامپ  پنجشنبه  مطبوعاتی  کنفرانس  به 
رسانه ای شده است.این جلسه بیش از یک 
ساعت به طول انجامید و طی آن ترامپ به 
سوالات مطبوعات در مورد معاون رئیس 
کامالا هریس و  کنونی آمریکا یعنی  جمهور 
انتخابات و همچنین استراتژی و سیاست ها 
پاسخ داد.ترامپ در مقطعی مدعی شد که 
اعضای تیمش خواستار زندانی شدن هیلاری 
کلینتون بودند و گفت که او هرگز چنین چیزی 
نمی خواست. سابق  اول  بانوی  برای  را 
کید کرده بود: من از او بسیار  دونالد ترامپ تأ
محافظت می کردم. من فکر می کنم طرفدارانم 
این موضوع را فهمیده بودند. آنها می گفتند 
او را زندانی کن. او را زندانی کن. و من می گفتم 
گفته ها و ادعاهای وی  فقط آرام باشید؛ آرام.
ح شده است که ترامپ بارها در  در حالی مطر
جریان کارزار انتخاباتی خود در سال ۲01۶، 
طرفداران خود را هنگام سردادن شعار او 
)هیلاری کلینتون( را زندانی کن، آنها را تشویق 

کرده بود.

 محمدحسین واحدی
کارشناس ارشد اندیشه سیاسی  ح کرد:  حسین سلاح ورزی در گفت وگو با »آرمان ملی« مطر

نه هیچگاه استعفا دادم نه هیچگاه استعفا دادم 
نه کناره گیری کردمنه کناره گیری کردم

آرمان ملی- احسان انصاری: حسین سِلاح ورزی، فعال اقتصادی است که ریاست دوره دهم اتاق بازرگانی 
ایران را برعهده داشت. وی در خرداد ماه ۱۴۰۲ به عنوان رئیس دهمین دوره اتاق بازرگانی ایران انتخاب شد. 
انتخابی که توسط فعالان بخش خصوصی صورت گرفت اما دولت سیزدهم با آن موافق نبود. به همین دلیل 
نیز در شرایطی که همه چیز برای ادامه فعالیت سلاح ورزی قانونی بود پروسه حذف وی کلید خورد. برخی 
رسانه ها مدعی شدند که علت مخالفت ها با سلاح ورزی توییت های او در جریان اعتراضات ۱۴۰۱ ایران بوده 
است. به همین دلیل نیز برکناری او از ریاست اتاق بازرگانی در آبان ماه ۱۴۰۲ از سوی سید احسان خاندوزی، 
وزیر اقتصاد اعلام شد. پس از پایان دولت سیزدهم و در حالی که مسعود پزشکیان در حال آماده سازی 
دولت خود است دکتر سلاح ورزی مهمان روزنامه »آرمان ملی« بود و در گفت وگویی تفصیلی از پشت پرده 

پروسه حذف خود پرده برداشت کرد که در ادامه ماحصل آن را می خوانید. 

پشت پرده حذف سلاح ورزی از اتاق بازرگانی توسط حلقه مقداد

رگانی ایران کناره  خ داد که از اتاق باز    چه اتفاقی ر
گیری کردید؟آیا این اتفاق با رضایت شما صورت گرفت و 

یا با فشارهای بیرونی؟
 اتاق بازرگانی یکی از نهادهای اقتصادی قدیمی در کشور 
است که چه قبل و چه بعد از انقلاب برخی دولت ها تلاش 
خ  کرده اند بیشتر آن را کنترل کنند. این اتفاق نیز زمانی ر
می داد که دولت ها گمان می کردند اتاق بازرگانی به موی 
دماغ سیاست گذار تبدیل شده است. با این وجود اتفاقی 
که در دولت سیزدهم درباره اتاق بازرگانی رخ داد یک بدعت 
کمیت  جدید بود. در سال های گذشته یک جریان در حا
به دنبال یکدست سازی قدرت بود و به همین شرایط اتاق 
بازرگانی نیز به سمتی رفت که در این پروسه قرار گرفت. 
ل این جریان نیز این بود که یک دولت مقتدر روی  استدلا
کار بیاید که بتواند عملکرد بهتری داشته باشد. به همین 
دلیل نیز دولت سیزدهم از زمانی که فعالیت خود را آغاز کرد 
سراغ نهادهای مدنی و خود انتظام نیز رفت. به همین دلیل 
چالش های جدی برای سازمان نظام پزشکی، سازمان 
نظام مهندسی، کانون وکلا و... به وجود آمد. در واقع دولت 
سیزدهم در گام به گام در مسیری حرکت کرد که نهادهای 
مدنی زیر بلیت دولت قرار داشته باشند و احساس خطر نقد 

جدی را از سوی این نهادها نداشته باشد. 

رگانی با دولت  کرده بودید اتاق باز    شما عنوان 
سیزدهم همراهی خواهد کرد. چرا احساس شد که باید 

در رویکرد اتاق تغییر ایجاد شود؟
کمیت و  رسالت اصلی اتاق بازرگانی این است که بین حا
قوای سه گانه با بخش خصوصی ارتباط برقرار کند و در حالی 
که به قوای سه گانه در زمینه اقتصادی مشورت می دهد 
زمینه کسب و کار را نیز تسهیل کند. به همین دلیل اصل 
اساسی در اتاق بازرگانی تعامل با قوای سه گانه و به خصوص 
دولت است. پس از انقلاب برخی دولت ها مانند دو دولت 
آقای خاتمی به نهادهای مدنی و تشکل اهمیت زیادی 
می دادند و به همین دلیل زمینه تعامل اتاق بازرگانی با دولت 
بیشتر فراهم بود. این وضعیت در دولت های بعدی نیز 
همراه با شدت و ضعف بود. با این وجود در دولت سیزدهم 
به دلیل اینکه به دنبال کنترل نهادهای مدنی و تشکل ها 
بودند پس از مدتی به سراغ اتاق بازرگانی آمدند. با این وجود 
به دلیل اینکه اتاق بازرگانی دارای ساختار و کارکردهای 
متمایزی است با موانعی در این زمینه مواجه شدند و به 
همین دلیل برای دولت وقت هزینه ایجاد کرد. من نیز به 
عنوان یک فعال اجتماعی و اقتصادی همواره تلاش کرده ام 
کنش  نسبت به رفتارهای ناصواب و تصمیم های اشتباه وا
نشان بدهم و حداقل از دولت نهم به بعد موضع ثابتی در 
زمینه تشکلی داشته ام. پس از اینکه من با رأی بالایی به 
عنوان رئیس اتاق بازرگانی انتخاب شدم به نظر می رسید که 
این اتفاق برای عده ای خوشایند نبود. به همین دلیل در 
مرحله اول تلاش کردند من را ترغیب کنند که بدون ایجاد 

هزینه برای دولت خودم کناره گیری کنم. 

   آیا در این زمینه با شما صحبت هم شد؟چه فرد یا 
نهادی؟

 بله؛ این اتفاق از سوی افراد و نهادهای مختلف صورت 

می گرفت. به عنوان مثال وزیر صمت وقت و دستگاه های 
امنیتی در این زمینه با من صحبت می کردند. من نیز به دلیل 
اینکه با رأی فعالان اقتصادی به عنوان رئیس اتاق بازرگانی 
انتخاب شده بوده و منسوب به دولت نبودم به صورت 
طبیعی این درخواست را رد می کردم. نکته مهم در این زمینه 
این بود که هیچ ابزار قانونی در اختیار نداشتند که بتوانند از 

آن استفاده کنند و به هدف خود برسند. 

   در آن مقطع زمانی عنوان می شد صلاحیت شما قبل 
از انتخابات اتاق توسط وزارت اطلاعات رد شده بود. آیا 

این موضوع صحت داشت؟
، چنین مسأله وجود نداشت. براساس آیین نامه  خیر
اتاق باید گزینه های خود را به وزارت اطلاعات معرفی کند و 
وزارت اطلاعات پس از بررسی های لازم نتیجه را اعلام کند. 
خ بدهد که چنین  این اتفاقات نیز باید قبل از انتخابات ر
روندی نیز طی شده بود. حتی در آیین نامه ذکر شده که 
عدم پاسخگویی وزارت اطلاعات در زمان مقرر به معنای 
تأیید است. در آن مقطع زمانی انجمن نظارت اسامی را 
به وزارت اطلاعات ارسال می کند و وزارت اطلاعات نیز در 
زمان مقرر هیچ اظهارنظری نمی کند. حتی پس از آن نیز 
وزارت اطلاعات هیچ اظهار نظر مکتوبی نکرد. ضمن اینکه 

شب قبل از انتخابات نیز یکی از مدیران وزارت اطلاعات با 
بنده تماس گرفتند و به صورت شفافی به من گفتند که برای 
حضور شما در انتخابات منعی وجود ندارد و شما می توانید 
در انتخابات حضور داشته باشید. در واقع موضوع کناره 
گیری و حذف من از اتاق بازرگانی به پس از برگزاری انتخابات 
ارتباط پیدا می کرد که حلقه ای که در اطراف رئیس جمهور 
فقید جمع شده بودند خواهان کناره گیری من از اتاق شدند. 

   چه حلقه ای در کنار آقای رئیسی خواهان کناره گیری 
شما بودند؟

که در فضا رقابت های  کسان بودند   این حلقه همان 
انتخابات ریاست جمهوری اخیر نیز نقش داشتند و به 

دنبال امتداد دولت رئیسی بودند. 

   منظور شما حلقه مقداد است؟
بله؛ همین افراد بودند. اطلاعاتی که به من می رسید این 
بود که در آن مقطع زمانی آقای رئیسی اطلاعی از موضوع 
نداشتند و برخی افراد مانند آقای چوپان، نیلی، بهادری 
ح  جهرمی و خلجی حلقه اصلی هستند که موضوع را مطر
کرده و با عنوان کردن اینکه من در جریان اعتراضات1۴01 
کرمی اظهار  نسبت به درگذشت مرحوم مهسا امینی و نیکا شا
تأسف کرده بودم به دنبال این بودند که من را فتنه گر معرفی 
کنند. پس از مدتی نیز همین حلقه در فضای مجازی همین 
رویکرد را با عنوان مطالبه گری امت حزب ا... از رئیس جمهور 
گر مدیریت  فقید ادامه دادند. این حلقه عنوان می کردند که ا
سلاح ورزی در اتاق بازرگانی ادامه پیدا کند باعث آسیب به 
امت حزب ا... و پایگاه رأی آقای رئیسی خواهد شد. از سوی 
دیگر برخی افراد دیگر تلاش می کردند در فضای مجازی 
ح کنند و اینکه حضور من در  موضوع اقتدار دولت را مطر
رأس اتاق بازرگانی به اقتدار دولت خدشه وارد می کند. در 
نهایت نیز به من اطلاع دادند که خواسته رئیس جمهور 
فقید و حلقه مقداد این است که به هر شکل ممکن سلاح 
ورزی نباید مدیریت اتاق بازرگانی را در اختیار داشته باشد. 
این موضوع را اعضای شورای نظارت به صراحت به من 
گفتند. در نهایت نیز این موضوع باعث تصمیم غیرقانونی، 
غیرحقوقی چهار عضو دولتی شورای نظارت شد. از سوی 
دیگر نظر شورای نظارت را نیز به هیأت رئیس اتاق بازرگانی 
تحمیل کردند. این در حالی بود که من نه هیچ گاه استعفا 

دادم و نه کناره گیری کردم. 

رگانی     در واقع کناره گیری شما از مدیریت اتاق باز
. آیا در واقع  تصمیم حلقه مقداد بود نه رئیس جمهور

چنین بود؟
آنچه در نهایت به من گفته شد این بود که کناره گیری 
من از مدیریت اتاق بازرگانی خواسته رئیس جمهور است، 
تأثیر توصیه های حلقه  اما در واقع این خواسته تحت 
گذشته  اطراف رئیس جمهور بود. این حلقه پس از در 
آقای رئیسی تلاش کرد خود را در اندازه انتخاب کاندیدای 
ریاست جمهوری نیز نشان بدهد که در فضای انتخابات 
ریاست جمهوری اخیر قابل مشاهده بود. این در حالی 
است که ردپای حلقه مقداد در دولت سیزدهم در بسیاری 

از انتصابات و انتخاب مدیران وجود داشت. 

دولت ســیزدهم از زمانــی کــه فعالیت خود 
را آغــاز کــرد ســراغ نهادهــای مدنــی و خود 
انتظام نیز رفت. به همین دلیل چالش های 
جدی برای سازمان نظام پزشکی، سازمان 
نظام مهندســی، کانــون وکلا و... بــه وجود 
آمــد. در واقــع دولــت ســیزدهم در گام بــه 
گام در مســیری حرکــت کــرد کــه نهادهــای 
مدنی زیــر بلیت دولت قرار داشــته باشــند 
و احســاس خطر نقد جدی را از ســوی این 

نهادها نداشته باشد

رســالت اصلی اتاق بازرگانی این اســت که 
کمیــت و قــوای ســه گانــه بــا بخش  بیــن حا
خصوصــی ارتبــاط برقــرار کنــد و در حالــی 
کــه بــه قــوای ســه گانــه در زمینــه اقتصادی 
مشــورت می دهــد زمینــه کســب و کار را نیز 
تســهیل کند. به همین دلیل اصل اساسی 
در اتاق بازرگانی تعامل با قوای سه گانه و به 

خصوص دولت است

یک نماینده مجلس گفت: اتفاقات مختلف 
خ می دهد، هیچکس نیست که  در کشور ر
پاسخگوی افکار عمومی شود. باید شفاف 
سازی به گونه ای باشد که مردم بپذیرند این 
گر آمده حرفش درست است.  کارشناس ا
نمی دانم اسمش را چه بگذارم اما به نظر من با 
افکار مردم بازی می کنیم و به انحراف می رود.

گفت وگو با ایلنا،  گودرزی در  حمیدرضا 
درباره انتقادات مطرح شده به اظهارنظرهای 
هیجانی و خلاف واقع و بعضا گمانه زنی های 
شخصی برخی از کارشناسان در پی اتفاقات 
اخیر کشور )ترور شهید هنیه، سقوط بالگرد 
رئیس جمهور و ...( در رسانه ملی گفت: زمانی 
که در وزارت کشور حضور داشتم و معاون 
استاندار بودم به همه دستگاه های امنیتی، 
انتظامی و اطلاعاتی دستور دادیم تا زمانی که 
موضوعی به نتیجه نرسیده و بررسی صورت 
نگرفته کسی اعلام نتیجه نکند. مثال ملموسی 
که در این زمینه می زنم، سقوط هلیکوپتر آقای 
رئیس جمهور است؛ مشاهده کردید یکی از 
معاونین ایشان چه چیزی گفت؟ اعلام کرد که 
آقای آل هاشم تلفنی با شخصی صحبت کرده 

است! با تلفن چه کسی صحبت کرده است؟ با 
تلفن آقای خلبان! سوال من این است، همین 
گر راست می گویند بروند از ارتفاع یک  آقایان ا
متری بپرند پایین تا بفهمند آقای آل هاشم 

چگونه با تلفن تماس گرفته است؟
وی ادامه داد: چرا کسی ایشان را پاسخگو 
نکرد که شما بر چه اساسی چنین حرفی زدید! 
ک برای بی بی سی و ایران اینترنشنال  خورا

درست کردید.
گودرزی یادآور شد: وقتی که معاون استاندار 
بودم برای مثال زمان ترور آقای فخری زاده 
گفتم »بینندگان عزیر با سلام و احترام موضوع 
در حال بررسی است اجازه بدهید بررسی ها 
انجام شود کارشناسان نظر خودشان را اعلام 
کنند« ما همین را اعلام می کنیم. از این دست 
موضوعات من زیاد داشتم، مثلا در قضیه 

ورامین  قطار  ملت،  پارک  در  بمب گذاری 
گفتم اجازه دهید  و یا هواپیمای اوکراینی 
موضوع بررسی شود، ما نتیجه را متعاقباً اعلام 

می کنیم.
گودرزی با بیان این که چرا کسی الان این 
آقایان را پاسخگو نمی کند،  اظهار داشت: برچه 
اساسی آدم ها را به صداوسیما می آورند؟ که 
هرچه به مردم قسم بخورند اصلا ماجرا این 
بوده است، آنان قبول نکنند! یعنی به شکلی 
انحراف افکار عمومی صورت می گیرد و هرچه 
در فضای مجازی بگویید واقعیت چیز دیگری 

است، مردم نمی پذیرند. 
وی اظهار داشت: در اظهارنظرهای بعدی 
می گویند داستان چیز دیگری است و مردم 
نمی پذیرند! یعنی صداوسیما الان هرکسی را 
می آورد، این ها را با حساب و کتاب آورده اند؟ 

آیا شورای امنیت کشور گفته است این ها را 
بیاورید؟ آیا شورای عالی امنیت ملی گفته 
است ؟ یا یک کارشناس یا رئیس گروهی در 
صداوسیما نشسته و گفته فلانی را بیاورید 
صحبت کند، بعد حالا که فلانی آمده و صحبت 
کرده هیچ کجا یقه اش را نمی گیرند، در زیرنویس 
تلویزیونی هم ننوشته اند این نظر شخصی 
خود مهمان است، نظر دولت نیست و آقا 
نظر شخصی خودش را می گوید؛ نظر شورای 

امنیت کشور، نظام و صداوسیما نیست. 
کارشناس های  ما  کرد:  کید  تا گودرزی 
حرفه ای و خبره در دستگاه های مختلف 
داریم، از آن ها دعوت کنند که بیایند صحبت 
کند. چرا در هر موضوعی که اتفاق می افتد 
که بگوید من در جریان  یکی جرأت ندارد 
موضوع نیستم، یا اجازه دهید موضوع بررسی 
شود، نتیجه اش را می گویم. چرا این کارها را 
نکردند؟ متاسفانه این ادامه دارد، اتفاقات 
هیچکس  می دهد،  خ  ر کشور  در  مختلف 
نیست که پاسخگوی افکار عمومی شود. باید 
شفاف سازی به گونه ای باشد که مردم بپذیرند 
گر آمده حرفش درست است. این کارشناس ا

گودرزی: در اتفاقات مختلف کسی پاسخگوی 
افکار عمومی نیست


